
Companiile franceze prezente
pe piaþa din România nu s-au speriat de
criza economicã pentru cã vicisitudinile
le-au gãsit într-o poziþie consolidatã.

Bruno Roche, preºedintele Camerei
Franceze de Comerþ ºi Industrie în
România (CCIFER) ºi director general
Apa Nova ºi Veolia România, ne-a
d e c l a r a t : „ A s t ã z i î n t r e p r i n d e r i l e
franceze în România au activitate
s t a b i l ã º i p e r e n ã . C r e d c ã n i c i o
c o m p a n i e f r a n c e z ã n u a p ã r ã s i t
România din cauza crizei. Poate ºi-au
încetinit activitatea sau au amânat
investiþii, dar nu ºi-au închis activitatea,
ceea ce este foarte important. Toate
întreprinderile prezente continuã sã
creadã în România”.

Situaþia economicã a României s-a
îmbunãtãþit în ultimi doi ani , iar
i n v e s t i t o r i i a º t e a p t ã r e a c þ i a
autoritãþilor. „Vedem capãtul tunelului,
dar sunt de un optimist moderat.
Într-adevãr, acum este mai bine decât
în urmã cu doi ani, dar rãmânem
prudenþi. Investitorii francezi aºteaptã
u n s e m n a l p u t e r n i c d i n p a r t e a
a u t o r i t ã þ i l o r p e n t r u a v e n i s ã
investeascã”, considerã Bruno Roche.

Este un lucru încurajator faptul cã
economia României s-a axat pe export,
însã acest lucru funcþioneazã atunci
când cl i enþ i i s u nt într -o s i tu aþ i e
economicã favorabi lã. “Problema
României este cã majoritatea acestor
clienþi se gãsesc în zona Euro, care a
suferit turbulenþe majore. Chiar dacã
s - a u m a i c a l m a t , t r e b u i e s ã f i m
prudenþi. Poate în câteva luni vom
vedea dacã situaþia s-a stabilizat ºi
pornim într-o direcþie pozitivã. Nu
trebuie sã uitãm cã în 2012-2013 vor
a v e a l o c a l e g e r i î n m u l t e s t a t e
europene, inclusiv în România. Prin
urmare trebuie sã vedem ºi rezultatul
acestor alegeri ºi care este noua viziune
a celor de la putere. În plus, România va
rãmâne legatã de dinamica clienþilor
din zona Euro, iar statisticile nu prevãd
o creºtere semnificativã în aceastã
zonã”, atrage atenþia domnul Roche.

Franþa este în prezent al treilea
investitor strãin în România. Deoarece
România este a ºaptea þarã ca populaþie
din Europa ºi a doua þarã ca mãrime din
Europa de Est dupã Polonia, reprezintã
o piaþã importantã, care nu poate fi
neglijatã de investitori.

Br u no R oche es te d e p ã r er e cã
apropierea culturalã dintre þara sa ºi
România contribuie, de asemenea, la
atragerea investiþiilor franceze. Nu în
ultimul rând, prezenþa unor mari
companii franceze pe piaþa localã este
un motiv de încurajare ºi pentru alþi
investitori cã meritã sã vinã aici.

Antreprenorii francezi vor sã
construiascã infrastructurã
în România

România dispune de fonduri europene
i m p o r t a n t e , î n s p e c i a l p e n t r u
dezvoltarea infrastructurii. Cu toate cã
antreprenori i francezi au o vastã
experienþã în implementarea unor
astfel de proiecte, pânã în prezent nu
au câºtigat contracte importante de
infrastructurã în România, remarcã
Bruno Roche.

Domnia sa crede cã acest lucru s-ar
putea datora, pe de o parte dificultãþii
cu care sunt încheiate contractele, iar
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Tendinþe

Bruno Roche, preºedintele Camerei Franceze de Comerþ ºi Industrie în România

(CCIFER) ºi director general Apa Nova ºi Veolia România

Utilitãþile, industria auto ºi
sectorul financiar - cele mai
atractive pentru marii
investitori francezi

Relaþiile diplomatice ºi cele comerciale
dintre Franþa ºi România dureazã de peste
125 de ani. Companiile franceze au investit
în România imediat dupã 1990.

În general, companiile franceze activeazã
în România în domenii foarte diversificate.
Marile companii s-au axat însã pe domenii
precum utilitãþile (GDF Suez, Grupul Veolia
– Dalkia), industria auto (Dacia-Renault ºi
toatã gama de furnizori), domeniul financiar
(BRD – Groupe Societe Generale, Grupul
BNP Paribas – Cetelem, Credit Agricole).

L a a c e s t e a s e a d a u g ã n u m e r o a s e
companii mici ºi medii, care au o activitate
stabilã, iar unele dintre ele realizeazã ºi
e x p o r t u r i , p r e c i z e a z ã B r u n o R o c h e ,
preºedintele Camerei Franceze de Comerþ ºi
Industrie în România (CCIFER).



pe de altã parte concurenþei acerbe din
piaþa de profil. „Pe viitor vor fi alte
oportunitãþi ºi cred cã întreprinderile
franceze vor avea ºansa sã contribuie la
absorbþia fonduri lor europene în
România”, afirmã preºedintele CCIFER.

C a m e r a p r e z i n t ã c o n s t a n t
companiilor posibilitãþile de accesare a
fondurilor europene. Pe 5 aprilie urma
sã fie organizatã o masã rotundã pe
tema mecanismelor de acordare a
fondurilor europene ºi mizele dupã
anul 2014.

„Este primordialã pentru România
absorbþia fondurilor europene, pentru
cã pot relansa activitatea economicã.
Mecanismul de absorbþie nu este însã
suficient de bine rodat”, constatã
domnul Roche.

PPP-ul asigurã calitatea
serviciilor de utilitãþi publice

Întreprinderile franceze sunt obiºnuite
sã lucreze în sistem de parteneriat
public-privat ºi sunt interesate de astfel
de proiecte ºi în România. Dar, la rândul
sãu, România trebuie sã îºi arate
interesul, pentru cã astfel lucrurile pot
avansa mai repede, atrage atenþia
Bruno Roche.

În opinia sa, PPP poate fi aplicat în
R o m â n i a î n d o u ã m a r i d o m e n i i :

infrastructura de transport ºi serviciile
publice. De exemplu, în Franþa s-au
realizat prin PPP peste 6.000 km de
autostrãzi cu regim de concesiune.
A v a n t a j u l s i s t e m u l u i c o n s t ã î n
posibilitatea de a ataca mai multe
proiecte simultan.

În privinþa serviciilor publice, francezii
au introdus conceptul de „delegare” în
anul 1853. Concret, o autoritate publicã
localã delegã unei companii private
dreptul de a gestiona un serviciu public:
apã, iluminat public, încãlzire publicã,
sãnãtate etc. Infrastructura utilizatã
rãmâne în proprietatea autoritãþilor lo-
cale, spre diferenþã de privatizare.
A n t r e p r e n o r u l v a i n v e s t i î n
îmbunãtãþirea servici i lor ºi îº i va
recupera banii din plãþile efectuate de
client pentru serviciul prestat.

Î n R o m â n i a , G r u p u l V e o l i a
gestioneazã sistemul de alimentare cu
apã ºi de canalizare din Bucureºti ºi
P l o i e º t i . D e a s e m e n e a , D a l k i a ,
companie din cadrul grupului Veolia,
asigurã termoficarea în municipiul
Ploieºti. Rezultatul acestor delegãri se
traduce printr-o creºtere a eficienþei ºi
asigurarea unor preþuri rezonabile
pentru utilitãþi, subliniazã Bruno Roche.

Reuºita unui proiect prin parteneriat
public-privat pentru delegarea unui

serviciu public este dependentã de
cointeresarea pãrþilor. „În primul rând
trebuie sã existe interesul colectivitãþii
sã delege acest serviciu unei companii
private. Sã nu uitãm cã un beneficiar de
servicii publice este un alegãtor. În al
doilea rând, trebuie sã existe un interes
pentru companie, cã altfel nu are de ce
sã vinã. Nu în ultimul rând, trebuie sã
existe interes pentru consumator, adicã
sã beneficieze de cele mai bune servicii
la cel mai mic preþ”, susþine domnul
Roche.

Autoritãþile publice locale care vor sã
delege un serviciu public trebuie sã ºtie
foarte bine înainte ce au ºi ce vor sã
obþinã. Mai întâi trebuie fãcut un studiu
de oportunitate, apoi o licitaþie, în care
sã se punã la dispoziþia companiilor o
documentaþie completã. De exemplu,
pentru delegarea serviciului de apã în
Bucureºti a durat doi ani întocmirea
unui studiu, iar licitaþia a fost giratã de
Banca Mondialã, ca supervizor.

ªi românii trebuie sã creadã
în România

Perspectivele economiei româneºti
sunt încã neclare, dar mijlocul anului ar
putea limpezi lucrurile. „Vom putea
avea o idee mai clarã în al doilea
semestru, acum este prematur sã ºtim.

R o m â n i a n u e s t e î n t r - o s i t u a þ i e
dramaticã precum Grecia sau Ungaria.
Este într-o stare relativ stabilã, inflaþia ºi
deficitul public sunt stãpânite, iar
îndatorarea este micã faþã de statele
din Vest”, crede Bruno Roche.

Preºedintele CCIFER recomandã
a n t r e p r e n o r i l o r f r a n c e z i s ã s e
documenteze cât mai bine înainte sã
d e m a r e z e o i n v e s t i þ i e . „ E x i s t ã
întreprinderi franceze în România care
funcþioneazã ºi fac investiþ i i . Da,
România este o þarã în care meritã sã
investeºti, dar trebuie sã îþi pregãteºti
foarte bine dosarul pentru ca investiþiile
sã fie fãcute în domeniul potrivit, la
momentul potrivit”, afirmã domnul
Roche.

Antreprenorilor români domnia sa le
recomandã sã fie încrezãtori. „Sã creadã
în þara lor este cel mai important.
Românii nu au impresii foarte bune
despre þara lor ºi îºi fac tot timpul re-
proºuri. Nu este aºa, lucrez foarte bine
cu românii, sunt muncitori, acceptã
schimbarea ºi sunt inovativi. Trebuie ca
întreprinderile românesti sã-ºi arate
atractivitatea pentru a reþine talentele”,
subliniazã Bruno Roche.
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Grupul Veolia în România
Grupul Veolia activeazã în Bucureºti prin Apa Nova de
12 ani, timp în care au fost realizate investiþii de
aproximativ 250 milioane de euro în staþii de tratare
a apei, staþii de pompaj, reabilitarea ºi extinderea
reþelelor de alimentare cu apã ºi de canalizare,
automatizãri etc. Pentru acest an compania ºi-a
bugetat investiþii în jurul a 45 milioane de euro, în
principal pentru reabilitarea casetei colectoare
principale de sub râul Dâmboviþa ºi extinderea
reþelelor de apã potabilã. „Investim în fiecare an,
pânã când se terminã concesiunea, în 2025”, dã
asigurãri domnul Roche, în calitatea sa de director
general Apa Nova ºi Veolia România.

De asemenea, Apa Nova Ploieºti a realizat investiþii
de aproximativ 20 milioane de euro în reþelele de
apã, staþiile de tratare ºi de pompare. Investiþiile vor
continua ºi în acest an.

Tot la Ploieºti, Grupul Veolia asigurã servicii de
termoficare prin compania Dalkia, parte a grupului
francez. Compania este în proces de extindere la nivelul
þãrii, printre localitãþile vizate fiind municipiul Iaºi.

Investiþiile realizate de grup au înregistrat rezultate
concrete. La preluarea serviciului de apã în Bucureºti
randamentul reþelei era de 40%. În urma eficientizãrii
resurselor, a ajuns în prezent sã depãºeascã 60%. În
paralel, a fost diminuat consumul de electricitate cu
70%. La Ploieºti randamentul reþelei se situeazã la
70%, de la 50% în momentul preluãrii serviciului. De

asemenea, agentul de termoficare furnizat de Dalkia
la Ploieºti are printre cele mai mici preþuri din þarã,
subliniazã directorul general Veolia România.

„Sper cã vor exista ºi alte oportunitãþi, pentru cã
problema încãlzirii este gravã în România. Sistemele
de încãlzire centralizatã sunt cele mai eficiente, dar
trebuie sã fie bine întreþinute ºi sã ofere agentul
termic la un preþ corect. În cele mai multe cazuri în
România nu este aºa”, subliniazã domnul Roche.

Adesea, se ajunge într-un cerc vicios: deoarece
tarifele la încãlzire sunt prea mari, populaþia se
debranºeazã ºi îºi instaleazã centrale pe gaz. Ulterior,
cei care vor rãmâne în reþeaua centralizatã vor
suporta un cost ºi mai mare, datoritã redimensionãrii
consumului în sistem, adaugã domnia sa.

Grupul Veolia intenþioneazã sã îºi extindã activitatea
în România pe segmentul de apã. Legislaþia blocheazã
însã acest lucru în prezent deoarece nu permite
participarea companii lor private în capitalul
operatorilor regionali dacã aceºtia doresc sã acceseze
fonduri europene, explicã Bruno Roche. Domnia sa
considerã cã aceste reglementãri sunt discriminatorii
ºi în neconcordanþã cu principiile europene. Însã, pe
mãsurã ce vor fi încheiate proiectele europene, se vor
deschide noi posibilitãþi de colaborare.

Serviciile Veolia nu se rezumã doar la marile oraºe.
De exemplu Veolia Apa Servicii deserveºte deja mai
multe localitãþi din jurul Bucureºtiului. În câteva luni

urmeazã sã fie finalizatã conducta de alimentare cu
apã potabilã pentru aeroportul Henri Coandã –
Otopeni.

Companiile de utilitãþi din cadrul Grupului Veolia
sunt obligate sã aplice Ordonanþa 34 / 2006 privind
achiziþiile publice, prin urmare toate achiziþiile trec
prin procedurã de licitaþie.
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